
 نشست خبری  جشنوراه »رشد«
در دبیرستان البرز برگزار شد

جشنواره فیلم رشــد در آستانه برگزاری 
پنجاه و دومین دوره اش، قرار است در برخی 
رویکردها و سیاستگذاری هایش تغییراتی 
ایجاد کند. این نکته ای است که دیروز دبیر 
جشنواره در نشست خبری رشد پنجاه و دوم 
بر آن تأکید کــرد. رشــد، قدیمی ترین 
جشنواره سینمایی ایران است که نخستین 
دوره اش در سال ۱۳۴۲ برگزار شده است. 
نام این رویداد ســینمایی، ابتدا فستیوال 
فیلم های آموزنده بوده که پرویز ناتل خانلری 
برای نخستین بار واژه »جشــنواره« را به 
جای فســتیوال به کار می برد و سال ها بعد 
از انقلاب هم به جشنواره فیلم رشد تغییر 
اسم می دهد؛ جشــنواره ای که متولی اش 
وزارت آموزش و پرورش است و سال هاست 
به شکل مهجوری برگزار می شود؛ موضوعی 
که متولیان رشد هم به آن واقف هستند و 
برای تغییر وضعیت اش برنامه  هایی دارند. 
آن هم بعد از ۲دوره ای که به واسطه پاندمی 
کرونا، رشد مهجورتر از همیشه برگزار شده 
بود. حالا اما قرار است داستان قدیمی ترین 
جشنواره سینمایی ایران تغییر کند. نقشه 
راه این تغییرات یکی از موضوعات نشست 
خبری پنجاه و  دومین جشنواره بین المللی 
فیلم رشــد بود که دیروز با حضور صادق 
یزدانی، دبیر جشنواره و حجت الاسلام علی 
لطیفی، رئیس سازمان پژوهش و برنامه ریزی 
آموزش وزارت آموزش و پرورش در محل 

دبیرستان البرز برگزار شد.
حجت الاســلام لطیفی، رئیس ســازمان 
پژوهش و برنامه ریزی آموزش در ابتدای این 
مراسم گفت: مدرسه البرز و جشنواره فیلم 
رشد نمادهای تربیتی آموزش و پرورش به 
شمار می رود و هردو قدمت طولانی دارند. 
امسال پنجاه و دومین دوره جشنواره فیلم 
رشد برگزار می شــود و ما سعی کرده ایم 
در این دوره با شــعار »مدرسه هویت ساز« 
پیش رویم و در مجموعه آثار ارسال شــده 
ســعی کردیم به صورت ویژه روی برخی از 

موضوع ها تأکید کنیم.
وی تأکید کرد: در این دوره ۳نشــان ویژه 
معلم، ایثار و از خودگذشتگی، مدرسه مبدأ 
پیشرفت در جهان اسلام، مورد توجه قرار 
گرفته است. در این دوره فیلمنامه و وب سری 
را به قالب های جشنواره اضافه کردیم و آثار 
قابل توجهی نیز در این زمینه به دبیرخانه 
ارسال شده است. همچنین سعی کردیم تا 
دسترسی فیلم های جشنواره را در کشور 
افزایش دهیم. مســئله بعدی این است که 
تــلاش می کنیم تا در ایــن دوره محتوای 

رسانه ای به خدمت نظام آموزشی درآید.
پروانــه افشــاریان، معاون پژوهشــی 
پژوهشکده رویان در ادامه این نشست بیان 
کرد: آموزش، مسئله بسیار مهمی در تمام 
جوامع اســت و طراحی هوشمندانه آن در 

رشد فرهنگ جامعه کمک می کند.

پرسابقه ترین و پرمخاطب ترین جشنواره ایم
نشســت رســانه ای این جشــنواره با 
صحبت هــای صــادق یزدانــی، دبیــر 
جشــنواره ادامه پیدا کرد. وی در بخشی 
از صحبت های خود گفت: جشــنواره فیلم 
رشد پرسابقه ترین جشــنواره فیلم ایران 
است اما مهم  تر این است که جشنواره رشد 
پرمخاطب ترین جشــنواره کشور به شمار 
می رود و معلمان و دانش آموزان مخاطبان 
این جشنواره هستند. هدف این جشنواره 
یافتن فیلم ها و آثار آموزشی و تربیتی است. 
این دوره در ۳بخش بین الملل، دانش آموزان 
فیلمساز و معلمان و دانشجو معلم فیلمساز 
برگزار می شود. همچنین ۳جایزه از ۳نهاد 
ارائه می شود که شــامل جایزه ویژه نماز 
مسجد و مدرسه از سوی ستاد اقامه نماز، 
مجموعه جبهه فعــالان مردمی جمعیت 
نیز فیلم های مربوط بــه جمعیت را داوری 
و جایــزه ای اهدا می کنــد، وزارت کار نیز 
فیلم هایی با موضوع فرهنگ کار را بررسی 
و جوایزی اهدا می کند. وی با اشاره به اینکه 
تا ۱۹ آبان ماه ۳۴۶۰ فیلم به دبیرخانه ارسال 
شــد که از این میان بیش از ۲۷۳۲ فیلم از 
کشورهای مختلف به دبیرخانه ارسال شد، 
ادامــه داد: این جشــنواره روی فیلم های 
خاص تمرکز می کند، این جشــنواره فراز و 
نشیب های بسیاری داشته و ما سعی کردیم 
در این دوره از فضای رسانه ای برای رونق آن 
استفاده کنیم. با همکاری سیمافیلم نیز قرار 
است از بین فیلمنامه های برتر که به دست ما 
رسیده، برای تولید حمایت شود. لطیفی در 
ادامه گفت: تغییر و تحول در اتفاقات طولانی 
سخت است و ما ســعی داریم این جشنواره 
را از یک رویداد به بستری از مجموعه ای از 
اتفاقات تغییر دهیم و این مســئله بی شک 
به تغییر جشــنواره رشــد کمک می کند. 
یزدانی در بخش دیگری از صحبت های خود 
گفت: قرار اســت دوره های آموزشی بعد از 
برگزاری جشنواره برای دانش آموزان فراهم 
کنیم. مســئله دیگر حضور هیأت داوران 
دانش آموزی است که متشکل از دانش آموزان 
فیلمساز دوره های قبلی است. درباره بودجه 
نیز باید بگویم که مانند سال های گذشته با 

مشکل بودجه مواجه هستیم.
لطیفی درباره نشست های در این جشنواره 
گفت: یکــی از اتفاق های مهم جشــنواره 
برگزاری نشســت های تخصصی با حضور 
کارشناســان این حوزه اســت، زمانی که 
دربــاره فیلم آموزشــی و تربیتی صحبت 
می کنیم،جنبــه هنری آن نیــز از اهمیت 

بسیاری برخوردار است. 

جشنواره
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 شهادت به جرم
نوکری ارباب

محمدرسول دوست محمدی، از فعالان فرهنگی مشهد  به دست 
اراذل و اوباشی که خیمه های عزا را آتش زدند به شهادت رسید

 2سال زندان 
و مطالعه 300کتاب!

»میزان و کیفیت مطالعه در میان مبارزان مسلمان قبل از 
انقلاب اسلامی« در گفت وشنود با دکتر محمود بازرگانی

 فانتزی
قمر در عقرب
 نگاهی به مجموعه 

»روزی روزگاری مریخ« 

پانزدهمین جشنواره موسیقی نواحی ایران  کار خود را آغاز کرد

صدای سازها از گرگان می آید
پانزدهمین جشنواره موسیقی نواحی ایران، شب گذشته کارش را 

در گرگان آغاز کرد؛ جشنواره ای که تا دوره قبل در کرمان برگزار موسیقی
می شد. براساس فراخوان این جشنواره، قرار بود از 20 تا 25 آبان، 
این دوره در کرمان برگزار شود که این موضوع منتفی شد و ستاد برگزاری با تعویق 

3روزه این جشنواره، آن را به گرگان برد.
این دوره برخلاف دوره های قبل در ســکوت خبری برگزار شده؛ چرا که نه جدول 

اجرای گروه های موسیقی و نه حتی نام گروه های شرکت کننده منتشر شده است.
در این دوره از جشنواره 27گروه از 17اســتان حضور دارند و اجراهای صحنه ای 
در تالار فخرالدین اسعد گرگانی برگزار می شــود. جشنواره بدون برگزاری مراسم 

افتتاحیه و با اجرای گروه های موسیقی، کارش را شروع کرد.
جشــنواره پانزدهم بعد از مدت ها ســکوت گروه های موســیقی، چراغ فعالیت 
موسیقایی را روشن کرد. در دوران شیوع کرونا، گروه های موسیقی نمی توانستند 
اجرایی داشته باشند و با کم شدن کرونا فعالیت ها از سر گرفته شد اما با شروع ماه 
محرم و صفر باز هم اجراها منتفی شد و در50 روز گذشــته هم، به خاطر ناآرامی 
هیچ گروهی اجرا نداشت. عنوان شــده که در این جشنواره منتخبی از هنرمندان 
موســیقی نواحی از سراســر ایران به مدت 5روز با هدف پرداختن به »اشتراکات 

موسیقایی جوامع مسلمان در حوزه ایران فرهنگی کهن« و »چیدمان این رنگین 
کمان فرهنگی در یک میدان هنری« به اجرای موسیقی می پردازند. از سوی 

محمد اللهیاری، مدیر دفتر موسیقی وزارت ارشاد؛ محمدعلی مرآتی، دبیر 
جشنواره و احمد صدری، حمید عسکری و منصوره ثابت زاده اعضای 

شورای سیاستگذاری انتخاب شده اند. جشنواره مانند هر دوره 
دیگری با پیام وزیر ارشاد، معاون هنری و مدیر دفتر موسیقی، 
کار خود را شــروع کرد. در بخشــی از پیــام محمدمهدی 
اسماعیلی، وزیر ارشاد آمده اســت: »این جشنواره فرصتی 
برای همنشــینی و هم افزایی در میان اقوام ایــران با ایجاد 
بستری برای قدرشناسی از این گنجینه های بی بدیل ایرانی 

اســت که ســال ها عمر خود را وقف فرهنگ و هنر اصیل این 
سرزمین کرده اند.« در بخشی از پیام محمود سالاری، معاون هنری 

ارشاد آمده است: »برگزاری جشنواره موسیقی نواحی ایران، این رویداد 
هویت بخش و انســجام آفرین بیانگر بخش کوچکی از دامنه وسیع موسیقی اقوام 
مختلف ایران اسلامی است که تلاش دارد با پاسداشت و معرفی ابعاد و ظرفیت های 
بکر و وسیع این نوع موســیقی، برای مخاطبان امروز نواها و نغمه هایی برآمده از 

نای و نفیری زلال و صمیمی و پنجه هایی سحرآفرین و مایه ساز که نسل به نسل و 
سینه به سینه، با عشق و پایمردی پیشکسوتان، حفظ و منتقل گردیده را هر 

ساله در این میعادگاه، به گوش مشتاقان و مخاطبانش برساند.«

برگزاری نشست های تخصصی 
یکی از بخش های این جشنواره، نشســت های تخصصی است که 
نخستین نشست آن روز گذشته برگزار شد. در نخستین نشست 
هوشــنگ جاوید به بررسی اشتراکات موســیقایی ایران با حوزه 
 آســیای  میانه پرداخت و عبدالمجید رژیم هم در نشست دوم از
»دو تار در آســیای میانه« گفت. در مجموع قرار است 10نشست 
پژوهشــی برگزار شــود. امروز )24آبان ماه( احمد ملکی و منصوره 
ثابت زاده هم از روایت های عاشیقی و موسیقی مروگی در حوزه حصار و 
درواز صحبت می کنند. در آخرین روز از جشنواره هم کارگاه باغلاما از ترکیه 

با حضور احمد جمال کایهان برگزار می شود و دولت نظریف هم 
درباره موسیقی تاجیکی صحبت خواهد کرد. این جشنواره 27آبان 

به کار خود پایان می دهد. 

وقتی که اچ بی او 50سال پیش تاسیس شد، 

تلویزیون در مقایســه با سینما، فرم هنری سریال
پست تری به شمار می رفت. امروزه اما به نظر 
می رسید بیشتر پرستیژی که از این 2 فرم هنری دیده می شود، 

نه روی پرده سینما که در صفحه های تلویزیون ارائه می شود.
ستارگان سینمایی که روزگاری بازی در سریال ها را کسر شأن 
خود می دانستند، با هم رقابت می کنند تا در شوهای تلویزیون 
حاضر شــوند و شــانس خود را برای حضور در ســریال های 
داستانی پرهزینه ای که ساخت آنها برای پرده نقره ای شدنی 

نیست، بالا ببرند.
این شــرایط جدید، تغییر بزرگی در بازار به شــمار می رود و 
ممکن نیست وقتی برنامه هایی را که مسئول تغییر رویکرد و 
روش بوده اند بررسی می کنید،  نام اچ بی او به گوش تان نخورد. 
تقریبا تمام نام های بزرگ تلویزیون، یکی از محصولات اچ بی او 
هستند. سوپرانوها، شنود )وایر( ، بازی تاج و تخت، و جانشینی، 

فقط بخشی از کارهای عظیم این شبکه هستند. اما نخستین 
شبکه اشتراکی آمریکا چطور بازی را تغییر داد؟

شروع ورزشی
در هشــتم نوامبر1972، اچ بی او در سراسر آمریکا کارش را با 
فقط 365مشتری که برای این شبکه پول می دادند شروع کرد. 
نخستین پخش سراسری آن یک بازی از لیگ هاکی روی یخ 
آمریکا، بین تیم هایی از نیویورک و ونکوور بود که در ورزشگاه 
معروف مدیسون اسکوئر گاردن برابر هم به میدان رفته بودند.

در آن زمان، اچ بی او هیچ برنامه مخصوصی نداشت اما در کنار 
ورزش، این شبکه فیلم هم نشان می داد. بعد از این بازی هاکی، 
فیلمی از پل نیومن که در سال1971 ساخته شده بود، »گاهی 
پنداری بزگ«، پخش شد. حق اشتراک این شبکه در آن زمان، 
ماهانه 6دلار بود و البته شــبکه به سختی می توانست مردم را 

متقاعد کند که برای خرید اشتراکش، هزینه کنند.

اما شــرایط خیلی زود تغییر کرد. به عنوان یکی از نخســتین 
تلویزیون های پولی، اچ بی او ققط بایــد صبر می کرد تا قوانین 
حمایتی و فشار دیگر شرکت های مشابه، نفوذ شبکه های کابلی 
را در آمریکا بیشتر کند. استفاده کنندگان از تلویزیون ها کابلی، 
از 50هزار در سال1974 میلادی، در سال1978 به 1.5میلیون 
نفر رسید. تا سال1977، اچ بی او دیگر حسابی به سود رسیده 

بود و آینده شرکت هم مطمئن به نظر می رسید.
در سال1975، اچ بی او نخستین برنامه مخصوص کمدی خود 
به نام »یک شــب با رابرت کلاین« را بخش کــرد. این برنامه 
مخصوص، در کنار یک جنگ کمدی به نــام »در موقعیت«، 
زمینه را برای تبدیل شــدن اچ بی او به یکی از کمدی ســازان 

مطرح آمریکا مهیا کرد.
اچ بی او همچنان بزرگ و بزرگ تر شد و در سال1983، تصمیم 
گرفته شد که این شبکه، برنامه های خودش را تولید کند. کار 
ساخت فیلم های اورجینال ساخته شده برای این شبکه کابلی، 
 و همینطور مینی سریال هایی که هزینه ساخت آنها بسیار فراتر 

از سریال های تلویزیون آن زمان بود، شروع شد.
پخش »نه ضرورتا خبر« که یک شــوی خبــری طنز بود در 
سال1983 شروع شد؛ این برنامه، در واقع از نظر ساختار و فرم، 
پدربزرگ برنامه پرطرفدار »هفته پیش همین شــب با جان 

الیور« به شمار می رود.
اولین فیلمی که خود شبکه تنها تهیه کننده آن بود، »داستان 
فاکس روباه« بود. فیلم در همان ســال1983 پخش شد. این 
فیلم نخستین فیلم تاریخ بود که فقط برای شبکه های کابلی 
تولید می شد. همه  چیز برای اینکه اچ بی او به یکی از غول های 

اثرگذار تاریخ نمایش تبدیل شود مهیا بود.

نمایش دهنده منحصربه فرد
اچ بی او به لطف مدل اشتراکش، هرگز لازم نمی دید که در مقابل 
نیازهای تبلیغ دهندگانش گردن خم کند. به جای آن، همیشه 
فقط روی پخش برنامه ها و فیلم های باکیفیتی که مخاطبان با 
آنها ارتباط برقرار می کردند متمرکز می شــد. در واقع فرمول 
واضح و صریح بود: چیزی که مخاطبان می خواهند را بساز و آنها 
خودشان می آیند. اما رویکرد و روش کار اچ بی او همیشه کمی 

متفاوت بوده است.
اچ بی او، دهه ها قبل از آنکه پلتفرم های نمایش مســتقلا برای 
تهیه برنامه هایشــان اقدام کنند، متوجه شــد که مخاطبان، 

شوهای باابهت و با بودجه  بالا می خواهند تا ترغیب شوند و حق 
اشتراک شبکه را بپردازند.

نبوغ اچ بی او در تولید محتوای دراماتیک و کمدی- که در آن 
سال ها دیگر شبکه های کابلی چندان روی خوشی به آن نشان 
نمی دادند و از آن رویگردان بودند- بعدها در دهه90، به جریان 
اصلی تولید همین شبکه ها تبدیل شد. اوز  و سوپرانوها، همگی 
بلافاصله بعد از پخش، توجه ها را به خود جلب کردند. دستمایه 
اصلی داستان این سریال ها، چیزی بود که بسیاری از شبکه ها 
در آن زمان و حتی بعضی از آنها هنوز، جرأت رفتن سراغ آنها را 
ندارند. از آن زمان،  اچ بی او به عنوان شبکه ای که به جای تمرکز 
بر کمیت، همچنان به صورت مداوم بر کیفیت تمرکز می کند، 

شناخته می شود.
شبکه ها و پلتفرم های دیگر، تازه بعد از چند دهه، متد اچ بی او 
برای تولید مستقل محصولات را در پیش گرفته اند. اما تعداد 
زیاد این نمایش ها که شــبکه ها و پلتفرم های دیگر ســاخته 
می شود، نشــان دهنده این اســت که آنها همچون اچ بی او به 

کیفیت کار توجه نشان نمی دهند.
این را می توان از حضور پرســابقه و معنادار اچ بی او در مراسم 
اهدای جوایز امی متوجه شــد. از دهه90، اچ  بی او بر مراســم 
جوایز امی چیره شــده است. اما در ســال2001 بود که برای 
نخستین بار، اچ بی او بیشتر از دیگر شبکه ها، در بخش های اصلی 
نامزد شد. در پنجاه وسومین مراسم امی، اچ بی او در 44بخش 
اصلی نامزد شد که 14نامزدی آنها به خاطر سوپرانوها بود. در 
پایان،  اچ بی او با 8 جایزه از مراســم بیرون آمد که سه تای آنها 

برای سوپرانوها بود.
لیســت برنامه های خارق العاده ای که اچ بی او از دهه90 تولید 
کرده، هوش از ســر آدم می برد. از ســریال حماسی-تخیلی 
»خاندان اژدها« گرفته تا درام خانوادگی »جانشینی« و کمدی 
»نیلوفر سفید«، اچ بی او نشان داده است که همچنان به ساخت 

محصولات باکیفیت وفادار است. 
در مراسم امسال امی، اچ بی او و اچ بی او مکس، در 50بخش اصلی و 
درمجموع در 140بخش نامزد شده بودند که درنهایت، 38جایزه 
گرفتند. رســیدن به اینجا، برای شــبکه ای که کارش را با پخش 
مسابقه هاکی شــروع کرد و فقط 400مشترک داشت، دستاورد 

خارق العاده ای به شمار می رود. بی دلیل نیست 
که شعار شبکه این است: »چیزی که می بینید 

تلویزیون نیست، اچ بی او است.« 

این فقط تلویزیون نیست
شبکه اشتراکی »اچ بی او« 50 ساله شد

 500 مستند 
در راه »حقیقت «

بیــش از ۵۰۰ فیلم مســتند 
شــرایط حضــور در بخش 
ملی شــانزدهمین جشنواره 
بین المللی فیلم مستند ایران 
را دارند. به گزارش همشهری، 
آثار ثبت نام شده برای حضور 
در شــانزدهمین جشنواره 
»سینماحقیقت« ۶۱۴ اثراند 
که از این تعداد ۵۲۱ فیلم حائز 
شرایط برای حضور در »بخش 
ملی« جشنواره هستند. از میان 
آثار ارسال شده برای حضور 
در شــانزدهمین جشنواره 
سینماحقیقت، ۱۰۵ اثر در بخش 
بلند، ۱۳۹ اثر در بخش نیمه بلند 
و ۲۷۷ اثر متقاضی حضور در 
بخش کوتاه جشنواره هستند. 
در بخش بین  الملل این دوره 
نیز هزار و ۳۴۸ اثر از ۹۵ کشور 
برای حضور در جشــنواره 
ثبت نام کردنــد. به زودی نام 
آثار منتخب بــرای حضور در 
جشــنواره »سینماحقیقت« 
اعلام می شــود. شانزدهمین 
بین المللــی  جشــنواره 
 فیلم مســتند ایران سینما
 حقیقت اواخــر آذرماه ۱۴۰۱

 برگزار می شود. 

 تیزر رایگان
برای 5فیلم  

تلویزیون تیــزر رایگان 
۵ فیلــم را پخش می کند. 
 ، ی همشــهر ش  ر ا به گز
جلســه  حاشــیه  در 
شورای عالی سینما در نهاد 
ریاســت جمهوری با توافق 
محمد خزاعی، رئیس سازمان 
ســینمایی و پیمان جبلی، 
رئیس سازمان صداوسیما، 
مقرر شــد تیــزر ۵ فیلم 
سینمایی در حال اکران از 
طریق شبکه های تلویزیون 
پخش شــود. در این جلسه 
محمد خزاعی، رئیس سازمان 
سینمایی کشور با اشاره به 
توافق های انجام شــده بین 
سازمان سینمایی و سازمان 
صداوسیما، گفت: در مرحله 
نخست این طرح، قرار است 
تیزر فیلم  های ســینمایی 
»بخارســت«، »بامبــالا«، 
»لوپتو«، »بیــرو« و »طبقه 
یک و نیم« از شــبکه های 
مختلف تلویزیــون به آنتن 
پخش سپرده شوند. رئیس 
سازمان سینمایی کشور از 
آغاز به کار کارگروه 
سینما و تلویزیون 
 در دوره جدید اشاره و 
عنوان کرد: این کارگروه طی 
ماه های گذشته شکل گرفته 
و فعالیت مستمر آن با هدف 
رفع چالش ها و مشــکلات 
سینما در حوزه های مختلف 
ازجمله خرید رایت فیلم ها 
توسط رسانه ملی و بسته های 
خدمات تبلیغی و گفتمانی، 

به زودی آغاز می شود. 
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هشدار 
سورنتینو 

پائولو سورنتینو، کارگردان 
ایتالیایی نســبت به بحران 

سینما  در جهان هشدار داد.
به گزارش ورایتی، سورنتینو 
به عنوان رئیس هیأت داوران 
جشــنواره بین المللی فیلم 
مغــرب در یــک کنفرانس 
مطبوعاتی گفت: »فکر می کنم 
وظیفه ماست که برای سینماها 
فیلم بســازیم، سعی کنیم 
سینماها را نجات دهیم.« این 
کارگردان که با فیلم »زیبایی 
بزرگ«  در ســال۲۰۱۳ برنده 
جوایز اسکار، گلدن گلوب و 
بفتا برای بهترین فیلم خارجی 
شــد، او گفته اکنون زمان 
سردرگمی برای فیلم هاست. 
دیدن فیلم های خوب همانند 
چند سال پیش آسان نیست 
که به دلیل مشــکلاتی که 
بیماری )کرونا( برای ما به وجود 
آورد، مسئله ای طبیعی است 
و درک این واقعیت زمان نیاز 
دارد.سورنتینو اعلام کرده که 
من مخالف پلتفرم ها نیستم اما 
اگر بعد از همه گیری و بحرانی 
که با آن روبه رو شدیم، تلاش 
کنیم تا برای سینماها فیلم 

بسازیم، می  تواند مفید باشد.

تغییر مسیر 
»رشد«


